
P I S M A 
Klub jfi popúlen

le d e k l e t . . . 
Nimam namena razburjati du

hove, izzivati kogarkoli na »pisar
ski dvoboj«, temveč želim reči 
besedo, dve, ne klubu v prid, am
pak resnici na ljubo, o mladini, 
ki zahaja v klubske prostore. Ne 
bom odkril nič novega, ker so to 
dokaj »dobro« storili že nekateri 
pred menoj. Toda! Kdor je pre
bral v CT sestavek pod gornjim 
naslovom, se je morda zamislil, 
kot na primer jaz. In zakaj? Se

stavek »Klub je populen — le de
klet ...« silno enostransko opisu
je razmere v Mladinskem klubu, 
ne bom zloben če pristavim, da 
daje celo popolnoma drugačno 
sliko o dejanskem stanju. Pisec 
sestavka je javnosti predstavil 
mladinski klub in njegovo notra
nje življenje le na osnovi nekate
rih opazk, ki so jih nekateri obi
skovalci kluba vpisali v knjigo 
vtisov. Večina opazk je delo »ano
nimnih«, katerih duhovne kvali
tete so morda res dvomljive. Ve
likokrat sem' bil v klubu, se tam 
pogovarjal z mladimi in imam 
o večini njih drugačno mnenje. 
Soditi mlade in njihova početja 
ni lahko, posebej še, če ne živimo 
z njimi, če si ne »nadenemo« nji
hova leta, če ne govorimo z nji-

hovim jezikom! V vsakem žitu je 
nekaj pleveli in t^iko je tudi med 
mladimi nekaj takih, ki so jim 
tuja iskrenost, pravičnost, tova
rištvo . . . Ali bomo zdaj pripisali 
to vsem mladim? Bodimo pošte
ni in objektivni, kadar govorimo 
in pišemo o mladini. 

Prav gotovo v mladinskem klu
bu še vse ni tako, kot bi moralo 
biti. Želimo organizirati v njem 
še marsikaj koristnega in vesele
ga hkrati. Pri tem so nam potreb
ne pridne mlade roke, ki jih v 
Celju ni malo (!), a vzporedno 
s tem tudi objektivna sodba ti
stih, ki jim je soditi dano. Vsaj 
to! 

Z\/onko Perlič 

Praznik bratske Ćuprije 
(Nadaljevanje s 1. strani) 
Proslave v Ćupriji se je udeleži

la tudi delegacija iz Celja, v kateri 
so bili predsednik občinske skup
ščine Zdravko Trogar, predsednik 
občinskega sindikalnega sveta Ber
ne Strmčnik in predsednik občin
skega komiteja Zveze mladine Stane 
Seničar. Celjani so se med drugim 
udeležili tudi slavnostnega zaseda
nja občinske skupščine v Ćupriji, 
na kateri so jim domačini izročili 
spomenico in plaketo o bratskem 
sodelovanju. Enako spomenico in pia. 
keto so dobiK tudi predstavniki iz 
Doboja. Tako je prišlo po slavnost
ni seji celjske občinske skupščine, 
20 julija letos, zdaj tudi v Ćupriji 

(pred kratkim pa v Doboju) do ena
kega priznanja o bratskem sodelo
vanju. 

Na slavnostnem zasedanju v Ću
priji je o pomenu praznika in uspe
hih ki jih je v letih po vojni doseg
la ćuprijska občina govoril njen 
predsednik, Miroslav Markovič. Ta
ko je med drugim opozoril, da je 
znašal gospodarski potencial ćuprij-
ske občine ob osvoboditvi: tovarno, 
parni mlin, 59 privatnih trgovin, 
35 gostiln in 79 privatnih obrtnikov. 
Zaradi takšne strukture gospodar
ske dejavnosti je bilo zaposlenih 
nekaj nad tisoč »delavcev. Skupna 
vrednost proizvodnje pa je bila 
okoli 18.040 ton raznega blaga v 

vrednosîi okoli 60 milijonov novih 
dinarjev. (Račun po današnjih ce
nah). Poljedelstvo je bilo zapušče
no in slabo. V tem času jo bilo v 
Ćupriji okoli 8.500 prebivalcev, od 
katerih jih je bilo samo 12 ̂ '/o zapo
slenih. 

Danes ima to mesto 16.000 prebi
valcev, 28 gospodarskih organiza
cij, v katerih dela 4.447 ljudi in 30 
kjer je zaposlenih 1570 prebivalcev, 
organizacij družbenih dejavnosti. 
Skupaj proizvajajo okoli 98.000 ton 
različnega Blaga, a stopnja zaposle
nosti prebivalcev znaša okoli 30. 
Vrednost bruto proizvoda pa je več
ja za okoli trikrat. 

M. Božič 

Reorganizacija vodilnih ogranov ZKS 
Centralni komite ZKS je na svoji 

'5 seji imenoval komisijo za reorga
nizacijo Zveze komunistov. Postavil 
ji je dve nalogi: pripraviti predlog 
za reorganizacijo vodilnih organov 
in spodbujati ustvarjalne razprave 
o širši preobrazbi Zveze komuni
stov. 

Komisija je svojo prvo nalogo del
no že ©pravila^ Pripï?ayi,la> je pred
log za reorganizacijo organov cen
tralnega komiteja, o katerem je CK 
ZKS razpravljal na svoji VI. seji, 
ki je bila v ponedeljek 17. oktobra. 
Po tem predlogu bo imel centralni 
komite več organov — komisije, iz
vršni kcmdte in predsedstvo. 

Komisije bodo demokratično 
ustvarjalna oblika idejnega 'razči
ščevanji) družbeno političnih pro
blemov. Njihov pomen ne bo samo 
v tem, da bodo omogočale članom 
centralnega komiteja stalno dejav
nost in akiivno sodelovanje v pri
pravah .< Mc pov CK. Še več: komisi
je hudr O) rievocale, da bo central
ni komite /biral okrog sebe vse po
tence družbenega ustvarjanja,, od 
kulture, prosvcte, znanosti do dru
gih prog'"csivnih dejavnikov. V ko
misijah hcdo lahko delali tudi Ijud^ 
je, ki niso člani centralnega komi
teja. 

Izvršni komite bo opravljal izvr

šilne funkcije centralnega komiteja 
in bo delal kot enoten organ z no
tranjo delitvijo dela in osebno od
govornostjo. Člani izvršnega komi
teja ne bomo imeli nobenih izvršnih 
funkcij v organih oblasti in funkcij 
v izvršilnih organih družbeno-poli-
tičnih organizacij. S tem naj bi pre
prečili vnovično kopičenje poobla
sti l , y fqkal̂ '̂irvTSnegjgL komiteja.., , 

Predsedstvo bo nov organ central
nega komiteja. Njegova naloga bo, 
da bo med sejami centralnega ko
miteja razpravljal o načelnih vpra
šanjih družbenega razvoja in poli
tike Zveze komunistov. Skliceval bo 
tudi seje centralnega komiteja bo
disi ha lastno pobudo, na predlog 
komisij aii na zahtevo izvršnega ko
miteja. Člani predsedstva bodo po 
predlogu komisije sicer lahko ime
li nekatere funkcije v organih obla
sti, vendar bo tudi pri tem organu 
troba v procesu težiti k postopni 
deakumulaciji funkcij. Ker pa pred
sedstvo nima izvršilnih funkcij, je 
manj nevarnosti, da bi si prilastilo 
kakršenkoli monopol. 

Komisija je bila soglasna v tem, 
naj bi bili vsi organi — predsedstvo, 
izvršni komite in komisije — di
rektno odgovorni centralnemu ko
miteju in da torej ne bi bili v med
sebojni hierarhični povezanosti, S 

tem bi bilo doseženo to, da dejav
nost članov centralnega komiteja ne 
bi bila izčrpana zgolj s sejami CK, 
temveč bi bila obsežna tudi v dru
gih oblikah in metodah dela. Taka 
notranja organizacija CK zagotavlja 
tudi čim večjo deakumulacijo funk
cij in pristojnosti. 

Izvršni komite bo imel sekretar-" 
ja, predsedstvo pa predsednika. Oba 
bo volil centralni komite. Ta lahko 
zamenja kateregakoli svojih orga
nov, če se pokažejo delovne potrebe 
in naloge, ki zahtevajo njegov dru
gačen sestav, ali če ne dela po nje
govih sklepih. Vsak član katerega
koli organa ima pravico odstopa. 

Na prvi seji komisije CK ZKS za 
reorganizacijo in razvoj ZKS so ob
širno govorili tudi o dilemi, katere 
naloge se lotiti najprej — obrana-
vanja bistvenih vprašanj glede vlo
ge ZK ali reorganizacije vodilnih 
organov. Na koncu je prevladovalo 
mišljenje, da je preosnova ZK v 
okviru preobrazbe Zveze komuni
stov Jugoslavije naloga, ki terja 
daljši čas. Centrahii komite jo bo 
uspešno izpolnjeval, le tedaj, če se 
bo prej reorganiziral, se pravi, če 
se bo tako organiziral, da bodo nje
gova prizadevanja za uresničevanje 
sklepov in smernic VIII^ kongresa 
ZKJ in V. kongresa ZKS čim uspeš
nejša. Z A B E L E Ž E N O ZA VAS 

NAPAKE 
S L O V E N S K E G A 

G O V O R J E N J A 
Nekje je bilo rečeno, da se bo 

problem spravilo z mrtve točke, 
ker se bo sicer vlekel v nedogled 
in sploh ne bo več viden, ker se 
ga v nedogled enostavno ne more 
več videti. Ko se bo torej pro
blem rešilo, se bo pristopilo k re
ševanju vprašanja, katero se od
laga, čeprav se iznaša na različ
nih zborih, sejah in sestankih. 
Odlašanje ima za posledico, da 
se ga lahko odloži tudi na kakšno 
skrito mesto, kjer se ga enostav
no ne more več najti. Da občani 
ne bi več iznašali problemov in 
vprašanj, se naproša kure, da bi 
iznesle in iznašale jajca, katerim 
bi lahko cena padla, v kolikor bi 
jih iznesle dovolj in bi prišlo na 
tržišču do zasićenja. Sigurno je, 
da se bo situacija popravila, saj 
se bo na primer cesto vendarle 
asfaltiralo in bo pristop možen 
tudi z avtomobili, kar zdaj za
radi manjkajočega asfalta še ni 
mogoče, zaradi česar se intenziv
no dela na urejanju vprašanja 

okrog asfaltiranja ceste. Prav 
tako se bo recimo uredilo pobi
ranje prispevka, katerega se bo 
pobralo na drugačne načine kot 
se ga je pobiralo do zdaj, ko se 
ga sploh ni moglo pobrati. Kar 
se tiče sredstev, je treba reči, da 
se ne more najti učinkovitega 
sredstva za povečanje sredstev 
in predstavljajo manjkajoča 
sredstva resen problem. Kaj se 
bo v to svrho ukrenilo, se še ne 
ve, vsekakor pa se bo moralo 
nekaj ukreniti. Tako se je že 
sklenilo, da se bo uvedlo samo
prispevek za odpravo manjkajo
čega dela sredstev. Diskutiralo 
se je tudi o možnostih za odpra
vo nekaterih pomanjkljivostih v 
vezi s predstoječimi pripravami 
za izvajanje raznih sklepov, ka
terih se običajno ne izvaja. Na 
osnovi goraj povedanega je za 
pričakovati, da se bo stanje iz
boljšalo, kar pa na področju na
šega govorjenja ne verjame 

Kozorog 

NIC IZREDNEGA 
Pri nas je še zakoreninjena navada, da družbo in družbene akcije 

ocenjujemo približno tako kot vvesteme: kolikor več žrtev, toliko uspeš, 
nejši film! Zato ni nič čudno, če se ekstremni tolmači v bistvu dobre, 
toda zahtevne parole »iti do konca«, ne navdušujejo preveč nad tonom, 
potekom in zaključki poteka plenuma ZKJ. Takšna mentaliteta doživlja 
svoje svetle trenutke, če odletijo politiki, funkcionarji, direktorji, pri-
viligiranci in prisluškovalci, ne pa, kadar gre za dolgoročnejšo, mirnejšo 
in studiozne j šo analizo spoznanja in za to, kaj je treba še spoznati in 
zgraditi na dolgi zgodovmski poti neke družbe. 

Razumljivo, brionskemu plenumu od njegove nedvomne vrednosti 
ni mogoče nič odvzeti. Ob tem je treba reči, da naravi družbe, ki jo 
gradimo, njenim temeljem in logiki bolj ustreza kontinuirano konfron-
tiranje ob praktičnih vprašanjih napredka, v katerem se sile polarizirajo 
in menjavajo brez dram, kjer ljudi postavljamo ali jih odstavljamo, 
odvisno od tega, ali so za svoje ideje pridobili večino, ne da bi to, kakor 
je dejal Edvard Kardelj v Ljubljani, delali v smislu neke vrste državnih 
udarov. Brionski plenum je eden izmed tistih zgodovinskih dogodkov, 
ki daje takšnemu razvoju močen impulz. Toda ob tem je treba povsem 
jasno videti, da vrsta odstavitev in kazni ki jih izrekajo osnovne orga
nizacije in partijski komiteji, nima nič skupnega s tem plenumom. 

Tudi sam kot tak je peti plenum izreden dogodek. Vtem ko pri nas 
pišemo zadržane komentarje, govorijo v uglednih svetovnih časnikih o 
reorganizaciji vrha zveze komunistov kot o senzacionalnem dogodku 
(pariški Monde na primer o »spektakularni reformi«, s katero, kakor 
pravi, se praktično ukinja »vsemogočni politbiro«). Lahko bi se vprašali 
kako to, da nas zunaj z redkimi izjemami vidijo bolje, kakor se vidimo 
sami! 

Reorganizacijo pojasnjujemo s potrebo po »policentrizmu« na vrhu 
in s podobnimi modernimi pojmi iz ideologije delavskega gibanja, toda 
njeno bistvo in daljnosežnost je najenostavneje pojasnil Tito: »Stvari 
niso šle kot treba: izvršni komite je bil inerten. V sekretariatu so bili 
do VIII. kongresa samo štirje člani. Tako smo se lahko pogosto sesta
jali, razgovarjali, dajali predloge. Sekretariat je bil, v glavnem, vodstvo. 
Prišlo je do tega, da smo v ozkem krogu razdelili Ifunkcije. Marku smo 
dali mnogo . . . Kaj me je vodilo k predlogu (o reorganizaciji)? Eden od 
glavnih motivov je bil, ker sem videl, da prihajamo v težko situacijo, 
da se pri nas v ozkem krogu Rankoviča ustvarja kult osebnosti, frakcij
sko grupiranje... V nekem širokem forumu, predsedništvu, ki bo štelo 
30 do 35 ljudi, bi bilo malo težje, da bi se posameznik vsilil, kajti ostali 
tovariši bodo onemogočili ustvarjanje kulta osebnosti . . . « 

Ta logika ne potrebuje komentarja. Na planetu, kjer živimo, ni 
slišati pogosto, da bi voditelji govorili, kako nevarna je moč, ki jo imajo 
v svojih rokah sami in njihovi najožji sodelavci. Pravilo je obrnjeno. 
Da bi prišli do Titovega zaključka in tistega, kar iz njega izhaja, ni do
volj, da imamo samo pogum, imeti moramo tudi občutek za čas in ob
čutek odgovornosti pred zgodovino in socializmom. Mi, ki smo priče 
žalostink lokalnih sekretarjev in lokalnih veličin, da nimajo v rokah 
dovolj oblasti, da bi izvajali »dobre sklepe«, do katerih prihajajo, bi 
morali s tega stališča ocenjevati pomen zaključkov petega plenuma, ne 
pa se izgubljati v skromnem žargonu organizacijsko tehnične kombina
torike ali osebnih nagnjenjih in sodbah o posameznih ljudeh. Očitno 
gre za nekaj, kar je v nadaljnji izgradnji samouprave demokracije mno
go važnejše. (Po Ekonomski politiki) 

Letne konference v Konjicah 
Na razširjeni seji občinskega od

bora SZDL v Slovenskih Konjicah 
so obravnavali naloge v zvezi s pri
pravami letnih konferenc krajevnili 
organizacij. Odbori bodo poročali o 
svojem dvoletnem delu v času, ki je 
bil spričo reforme dokaj razgiban. 

V razpravi so med drugim ugoto
vili, da so nekatere krajevne orga
nizacije svoje naloge dobro oprav
ljale, kar velja še zlasti za Zreče, 
s k u p a j je zdaj v konjiški občini 
18 krajevnih organizacij SZDL, ki 
štejejo 8.521 članov. Po številu 
članstva je najmočnejša organizaci
ja SZDL v Slovenskih Konjicah, sle
dijo Vitanje, Zreče in druga. V oce
ni dola sedanjih vodstev so na po
svetovanju ugotovili, da je bil sta
rostni sestav dokaj ugoden, saj so 
bili ustrezno zastopani tudi mlajši 
občani, kar je omogočalo uspešnej
še izvajanje nalog. Nekoliko slabše 
so bile zastopane žene, kar bodo na 
bližnjih konferencah vsekakor m o 
rali izboljšati. 

Ob tej priložnosti so poudarili, 
da bodo morali na bližnjih konfe
rencah zelo konkretno razpravljati 
o izvajanju sprejetih delovnih pro
gramov v okviru krajevnih skupno

sti. Pri tem so omenili, da je zlasti 

konjiška skupnost v letošnjem letu 
skrbno opravljala vse naloge, spre
jete na zborih volivcev. Takih pri
merov je sevega še več. Kar zadeva 
programe za nadaljnje delo, jih bo 
moralo sprejeti članstvo na konfe
renci ob predhodni širši obravnavi, 
ki mora izhajati iz 'krajevnih zna
čilnosti in zmogljivosti. 

Na posvetovanju so v zvezi z no
vim statutom SZDL, sprejetim na 
letošnjem zveznem kongresu, sikle-
nili, da bodo že na krajevnih kon
ferencah volili člane v občinsko 
konferenco. Sklenili so tudi, da je 
na vsakih 150 članov voliti enega 
delegata, tako da jih bo v novem 
občinskem vodstvu 60 in bodo v 
njem zastopane vse krajevne orgai 
nizacije. Novo občinsko vodstvo bo 
tako štelo dva člana več kot šteje 
odbornikov občinska skupščina. V 
razpravi so dalje načeli tudi vpra
šanja o bodoči organizaciji občin
skega vodstva glede na ostale orga
ne, dokončno pa bodo o tem sklepa
li na občinski konferenci januarja 
prihodnje leto. Izvolili so tudi poseb
no komisijo, ki bo pripravila osnu
tek pravilnika občinske organizaci
je. Letni zbori na terenu naj bi bili 
v novembru. V. L. 
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v Moskvi so se sestali predstavni
ki osmih komunističnih strank, ki 
so v prvih dneh bivanja predvsem 
spoznavali obrambno moč Sovjet
ske zveze in znanstvene ter tehnične 
dosežke. Seveda so se predstavniki 
tudi pogovarjali, a vsebina njihovih 
razgovorov je ostala doslej neznana, 
četudi 'lahko domnevamo, da so se 
dotaknili nekaterih mednarodnih 
odnosov in tudi stališč dp kitajske 
»kulturne revolucije«. 

Ta na Kitajskem vihari dalje in 
iz dneva v dan uresničuje svoj na
črt, da odstranjuje tistih 86 vodilnih 

politikov, ki so prišli na seznam 
rdeče garde kot revizionisti in ne
dostojni predstavniki revolucije. 
Pričakujemo pa lahko, da bo rdeč' 
garda spodnesla položaje tudi neka
terim, ki jih ni na spisku, saj nekaj 

podobnega napovedujejo njeni pro
pagandni lepaki. 

Generalna skupščina OZN, ki je 
zaključila prvi del razprave, je v 
tem času zasedanja obravnavala 
predvsem vprašanja juinovietnam-
ske vojne in položaj v Jugovzhodni 
Afriki. Dosti manj razprave so po
svetili ekonomski zaostalosti neka
terih dežel v svetu vi nadaljnjemu 
razvoju razorožitve. 

Kljub sporazumu o prepovedi 
atomskih poskusov, ki je bolj ko ne 
v rabi, se tekma za atomsko oboro
žitev še vedno nadaljuje. Posebno 
poglavje v teh prizadevanjih je prav 
Zahodna Nemčija, ki se ^teje za ev
ropskega branilca' za^iodnih intere
sov. Sicer je položaj v Evropi bolj 
ko ne umirjen, seveda pa ne more
mo računati na pomirljivost v fran-
cosko-nemških odnosih, ki imajo 

svojo nadaljnjo posledičnost tudi v 
odnosih med Evropo in ZDA. 

V zadnjem času so se razmere sil 
v neangažiranih deželah marsikje 
spremenile, kajti ponekod je zmagal 
zunanji vpliv, ki je spremenil tok 

razvoja. Zahod in velik del Evn-
si namreč prizadeva, da bi ohranil 
svoj vpliv v Afriki, Aziji in Latinski 
Ameriki, zaradi česar skuša z bolj 
ko ne nestvarnimi obljubami pri
dobiti nekatere dežele v razvoju. 

Seveda je potrebno ob tej priza
devnosti poudariti tudi prizadevanja 
drugih, predvsem Kitajske, ki skuša 
s politiko imjskanja proti imperia-
listom in imperialističnim rcvizio-
nistom pridobiti predvsem številčno 
podporo za svoje načrte o vsestrani 
oboroženi revoluciji proti kapita
lističnemu svetu. Takšna nihanja in 
labilnosti so najbolj izrazite prav v 
Afriki in nekaterih azijskih deželah, 
kjer še niso dosledno usmerjeni in 
v reševanju svoje zožene problema
tike ne najdejo svojega mesta v 
svetovnem položaju. 


